
Město Milevsko 

Kulturní komise  
se sídlem nám. E. Beneše 420, 399 01 Milevsko 

telefon: 382 504 116, 382 504 111, fax: 382 521 879  

e-mail: lenka.dzermanska@milevsko-mesto.cz, www.milevsko-mesto.cz 

_____________________________________________________________________________ 
 

 

Zápis číslo 3/2019 

ze zasedání Kulturní komise Rady města Milevska dne 11.06.2019 
 

 

 

Přítomni: PhDr. Jiří Kálal, MUDr. Miroslava Pučelíková, Mgr. Vlasta Balogová, Vladimír Vildt, 

           Karel Procházka 

 

Nepřítomni: Václav Málek, MUDr. Zdeněk Hobzek, Tibor Kaleja 

 

 Hosté: Ing. Petra Bláhová – ředitelka Městské knihovny Milevsko               

 

 

Jednání komise řídil předseda komise PhDr. Jiří Kálal 

 

 

Program jednání: 

1. Uvítání 

2. Seznámení s činností Městské knihovny Milevsko 

3. Různé 

 

 

Průběh jednání: 

 

Zasedání Kulturní komise proběhlo v prostorách Městské knihovny v Milevsku. Po úvodním 

přivítání všech přítomných členů komise a hosta předsedou bylo konstatováno, že komise se 

sešla v usnášení schopném stavu. Následně bylo slovo předáno ředitelce Městské knihovny 

Milevsko paní Ing. Petře Bláhové. 

 

2. Seznámení s činností Městské knihovny Milevsko 

Paní ředitelka Ing. Petra Bláhová uvedla, že knihovna má v současné době 1800 čtenářů, což 

představuje 20% populace Milevska. Dle paní ředitelky je to skvělý výsledek. Knihovna má 

oddělení pro děti, oddělení pro dospělé a pobočku v Domě kultury, přičemž ročně se v nich 

uskuteční přibližně 80 tisíc výpůjček. Městská knihovna plní funkci tzv. regionální knihovny pro 

21 knihoven na území milevského regionu, kdy tato činnost spočívá v dovezení knih dvakrát 

ročně do každé z těchto knihoven a poskytnutí knih zdarma k půjčování pro jejich čtenáře. Tato 

činnost je podporována z dotačního titulu Jihočeského kraje (cca ve výši 500 tisíc Kč). Městská 

knihovna poskytuje čtenářům také různé služby, jako objednání knih předem, rezervaci knih 

nebo prodloužení výpůjční doby přes on-line formulář na webových stránkách knihovny. Dle 

slov paní ředitelky knihovna zajišťuje donáškovou službu pro domovy seniorů, ale v případě 

zájmu lze knihy zavézt i při onemocnění čtenáře k němu domů. Městská knihovna pořádá také 

různé doprovodné akce, programy a besedy, např. Anglické čtení, Arteterapii, Sirupománii, 

kurzy trénování paměti, Virtuální univerzitu 3. věku nebo půlroční cyklus pro ženy. Paní Ing. 

Bláhová se inspiruje knihovnami v Dobříši a Třinci a snaží se vést knihovnu více komunitním 
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směrem tak, aby byla otevřena i nečtenářům. Prvním krokem k tomu bylo přijetí zaměstnankyně, 

která se zaměřuje na lekce pro školy. Ty se pořádají buď přímo v knihovně, nebo pracovnice 

vyjíždí do škol. Těchto lekcí se už zúčastnily například základní školy z Kovářova, Chyšek nebo 

Božetic. Za účelem přiblížit knihovnu dětem zábavnou formou vznikl projekt Knihožrouti, který 

je zaměřen na děti předškolního věku navštěvující milevské školy. Inspirací zde byla třinecká 

knihovna, která tento projekt úspěšně realizuje. Projekt je zaměřen na předčítání dětem a jeho 

cílem je podpora čtenářství u nejmenších. Z kapacitních důvodu i nutnosti specializace na 

určitou věkovou skupinu dětí byla před časem přijata další lektorka, která se svou činností 

zaměřuje na starší děti a mládež. Obě lektorky v Městské knihovně pracují na poloviční pracovní 

úvazek. Paní ředitelka také uvedla, že již několik let pořádají velmi oblíbené příměstské tábory a 

také spolupracují s Muzeem maškar, kdy například ½ dětí navštíví muzeum, ½ dětí knihovnu a 

po určité době se vystřídají. 

 

Na zasedání se dostavil pan Karel Procházka. 

 

Novinkou v knihovně je tzv. „úniková hra“. Hra se odehrává v místnosti na půdě a cílem je 

uniknout v určité časové době z místnosti za pomocí luštění různých hádanek a rébusů.  

Členům komise byl představen projekt kavárny v knihovně. Dle slov paní ředitelky se aktuálně 

zpracovává projektová dokumentace, na které se podílí také pan architekt Ing. arch. Jan Hlavín 

Ph.D., který je autorem vítězné studie loňské architektonické soutěže na využití budovy 

knihovny. Nová kavárna by měla sloužit jako čítárna, ale i místo, kde lze zakoupit nové knihy. 

V kavárně lidé naleznou prostor pro relaxaci se sedacími vaky i herničku pro děti. Časem by pak 

mohlo dojít k propojení s galerií. PhDr. Kálal položil otázku ohledně personálního obsazení 

kavárny, na to paní ředitelka sdělila, že ze zkušeností jiných knihoven zjistila, že vedení kaváren 

přímo knihovnami funguje špatně, a proto se rozhodli uzavřít smlouvu na provoz kavárny. 

Smlouva by dle jejích slov měla být co nejpřesnější a knihovna se v ní bude snažit ošetřit veškeré 

detaily fungování kavárny.  

Pan Vildt sdělil svou zkušenost z kavárny v Klatovech, kde probíhají bezplatně různá autorská 

čtení, lidé zde představují například svou vlastní tvorbou, a položil otázku, zda knihovna s něčím 

podobným počítá. Paní ředitelka sdělila, že tato myšlenka již byla realizována, ale protože přímo 

v knihovně je málo místa, akce se uskutečňují v místním kině nebo galerii. Protože knihovna 

musí za pronájem prostor platit a návštěvníků na tyto akce nechodí příliš, zvolili cestu zavedení 

vstupného a zvaní slavnějších autorů, kteří na tyto akce dokáží lidi přitáhnout.  

Následně členy komise pozvala na prohlídku knihovny. Členy komise zavedla do místnosti 

nazvané Bookroom. Ta se nalézá v bývalém hudebním oddělení. Přeměna oddělení na 

Bookroom byla realizována s panem architektem Ing. arch. Janem Hlavínem Ph.D. Bookroom 

slouží jako přednášková místnost, pořádají se zde například kurzy angličtiny nebo kurz 

Arteterapie. Komise ocenila dekorace vytvořené z vyřazených knih i flexibilní a originální 

osvětlení. Poté se všichni přesunuli do Dětského oddělení. To se skládá ze dvou místností, první 

místnost pro děti do 10 let byla nově přebudována (vyhledávání knih podle obrázků, dětský 

koutek), druhá místnost pro starší děti by měla být doupravena letos a bude koncipována spíše 

jako studentský koutek. Zde paní ředitelka podotkla, že je velký rozdíl v práci s dětmi do cca 10 

let a dětmi staršími, přičemž inspirací jsou pro ni podobně zaměřená oddělení knihoven 

v Dobříši a Třinci. 

Následovala diskuze mezi paní ředitelkou a členy komise. Pan Karel Procházka vznesl dotaz na 

spolupráci knihovny a Muzea maškar, na to paní ředitelka reagovala s tím, že spolupráce funguje 

(jak je popsáno výše), ale aktuálně ji dál ze strany knihovny nepotřebují rozvíjet, především 

proto, že knihovna kapacitně zvládá i návštěvu většího počtu dětí, kdy jde například polovina 

dětí hrát únikovou hru, druhá mezitím absolvuje přednášku v Bookroomu a následně se vymění. 

Pan Vildt podotkl, že 22.06. se bude konat Pochod okolo Milevska a bylo by dobré, kdyby na 

startu byly letáky odkazující na Muzeum maškar. Dále bylo mezi přítomnými rozebráno téma 

ohledně podpory propagace Muzea maškar ze strany Domu kultury a otevírací doba Muzea 

maškar během pořádání různých akcí. Paní ředitelka se v diskuzi vrátila k činnosti Městské 

knihovny a informovala přítomné o akci Pasování prvňáčků na čtenáře. Dále bylo diskutováno o 
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otevírací době knihovny, kdy paní Bláhová podotkla, že by si představovala nechat knihovnu 

v týdnu otevřenou do 18:00 hodin. Po návrhu pana PhDr. Kálala ponechat otevřenou knihovnu i 

během sobotního dopoledne, paní ředitelka uvedla, že případné změny ohledně otevírací doby 

knihovny budou snazší po otevření plánované kavárny. Na závěr dodala, že by ráda více 

rozvedla myšlenku, že Městská knihovna není jen pro místní, a byla by ráda, kdyby se knihovna 

stala jakýmsi „obývákem města“. Tento trend – otevřít knihovnu všem je již ve světě běžný. V 

Česku je však ovlivněn především zažitým přesvědčením, že knihovny jsou pouze pro místní 

čtenáře, a množstvím finančních prostředků, které jsou do knihoven investovány.  

 

Přítomní členové kulturní komise se jednomyslně usnesli, že oceňují přínos Městské knihovny 

pro rozvoj dětského čtenářství, její práci, přístup a snahu o inovace. 

 

3. Různé 

Předseda komise PhDr. Kálal zmínil požadavek nepřítomného člena Kulturní komise pana 

MUDr. Hobzka na změnu termínu zasedání komise. Oznámil, že v průběhu měsíce září bude 

vytvořena anketa týkající se zvolení nového termínu, ve které budou moci všichni členové 

komise vyjádřit své požadavky. Ty budou následně zpracovány a nový termín zasedání jim bude 

v rámci možností přizpůsoben. 

 

 

Závěrem předseda komise poděkoval Ing. Petře Bláhové za umožnění zasedání kulturní komise 

v prostorách Městské knihovny, členům komise za účast a sdělil, že příští zasedání komise se 

bude konat v září. Přesný termín bude oznámen v dostatečném předstihu. 

 

 

 

 

 

 

Zapsala: Ing. Lenka Džermanská 

 

 

 

 

   

PhDr. Jiří Kálal v. r. 

předseda Kulturní komise 

 

V Milevsku 11.06.2019 

 


